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Radnice na sklonku roku
V pondělí 22. prosince bude Úřad městského obvodu Vítkovi-

ce otevřen jako v jiných úředních dnech, tedy od 8 do 12 a od  
13 do 17 hodin, poté bude  23. prosince následovat běžný pra-
covní den. Ve dnech 24. až 26. prosince bude radnice uzavřena. 
Následující pracovní týden bude začínat jako kterýkoliv jiný týden 
v roce, ve středu 31. prosince však bude pracovní doba zkrácena 
do 12 hodin a 1. ledna nebude radnice vzhledem ke státnímu 
svátku v provozu. V pátek 2. ledna půjde o běžný pracovní den. 

Tříkrálová  
sbírka

Tříkrálová sbírka 2015 bude 
v Ostravě a okolí probíhat 
ve dnech 1. až 14. ledna, 
její výtěžek je každoročně 
věnován na pomoc lidem  
v nouzi. Loni se v Ostravě vy-
koledovalo 1 474 273 korun.

Den otevřených dveří
ZŠ Halasova 30 zve na návště- 

vu v rámci 
dne otevře-
ných dveří, 
který se bude 
konat 8. pro-
since od 14 
do 16 hodin. 

Prodloužená ulice Ruská je otevřena

Vydává SMO ÚMOb Vítkovice

V Dolních Vítkovicích byla 17. listopadu otevře-
na prodloužená ulice Ruská. Investicí statutárního 
města Ostravy se Dolní Vítkovice a Důl Hlubina 

staly městským veřejným prostorem. Celkové ná-
klady na výstavbu 1,18 km dlouhé komunikace 
představují 155,9 milionu korun bez DPH.

První ustavující zasedání
První ustavující zasedání Zastupitelstva městského obvodu Vítkovice se uskutečnilo 20. listopadu. Ve ve-

řejné volbě byla zvolena pětičlenná Rada městského obvodu Vítkovice, kterou představujeme na straně 2.  

Rozsvícení vánočního 
stromu spolu  
s mikulášskou nadílkou

Poprvé v novodobé historii Vítkovic se vánoční strom rozzáří na zre-
konstruovaném náměstí Jiřího z Poděbrad. Stane se tak ve čtvrtek  
4. prosince v 16 hodin. Magickou atmosféru adventního odpoledne pod-
trhne i přítomnost Mikuláše, který přítomným dětem rozdá balíčky s na-
dílkou.                                                               Pokračování na straně 2

Odra slavila třicetiny!
V neděli 9. listopa-

du se v prostorách 
nové scény Cooltour 
na ostravské Černé 
louce slavilo, zpívalo 
a tančilo. Národo-
pisný soubor Odra 
Tělocvičné jednoty 
Sokol Vítkovice zde totiž slavil své třicetiny. 

Pokračování na straně 3
Foto: Werner Ullmann 

Stoletá školní budova 
V roce 1914, už před celým stoletím, byl položen zá-

kladní kámen školy na náměstí Jiřího z Poděbrad v Ostra- 
vě-Vítkovicích, která je od té doby přirozenou dominantou 

náměstí a zároveň jedním ze zdej-
ších ohnisek výchovy, vzdělávání  
i kulturní tradice. 100 let její exi-
stence 18. listopadu 2014 připo-
menula výstava, již v prostorách 
školní budovy upořádala AHOL–
Střední odborná škola, která zde 

v současné době sídlí, ve spolupráci s Městským obvo-
dem Ostrava-Vítkovice.                 Pokračování na straně 4
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Členů Rady městského obvodu Vít-
kovice jsme se zeptali, s jakým cílem  
a předsevzetím vstupují do funkce, co chtějí  
z pozice člena rady řešit v nejbližším ča-
sovém horizontu a jaké jsou jejich dlouho-
dobé cíle? 

Petr Dlabal, starosta
56 let, na vítkovické radnici působí 

čtyři volební období (celých 16 let),  
z toho posledních 7 let je starostou, 
politická příslušnost ČSSD

Mým cílem je společně s kolegy praco-
vat podle slibu – ve prospěch Vítkovic. 
Zajišťovat čistotu, bezpečnost, zeleň, re-
konstrukce objektů, chodníků, silnic. Jako 
priority si dávám zřízení výtahu na naší 
radnici a rekonstrukci smuteční síně na 
hřbitově. Dlouhodobým cílem je zlepšovat 
mezilidské, sousedské vztahy, aby většina 
nemusela trpět agresivitou menšiny. Ne-
prodlužovat nájemní smlouvy lidem, kteří 
se chovají nevhodně v okolí svého bydliš- 
tě. Prosazovat více kulturních a sportov-
ních aktivit v obvodě, aby se děti ani do-
spělí nenudili – heslem by mělo být „kdo si 
hraje, nezlobí“!

Petr Kutěj, místostarosta
73 let, středoškolský profesor, od 

roku 1992 podnikatel, politická přísluš-
nost ODS

Chtěl bych navázat na svou dřívější prá-
ci na vítkovické radnici, kde jsem působil  
16 let, a pokračovat v řešení záležitos-

tí podstatných pro rozvoj obvodu. Svou 
pozornost chci zaměřit zejména na pro-
blematiku bytového hospodářství a na 
majetkové otázky, zabývat se budu také 
dopravní infrastrukturou i čistotou obvo-
du a jeho životním prostředím. To jsou 
oblasti, jejichž kvalita je podle mně ne-
zbytná k tomu, aby se obyvatelé Vítkovic 
ve svém obvodu cítili co nejlépe. Jedním  
z prvních úkolů, jimž se věnuji, je jednání 
se zástupci holdingu Vítkovice o úklidu na 
pozemcích patřících této firmě. Pokud jde 
o dlouhodobé cíle, chci iniciovat změny 
v bytovém hospodářství obvodu tak, aby 
ve Vítkovicích bylo vytvořeno více bytů  
s menší obytnou plochou, o které je zá-
jem. Některé by mohly vzniknout například 
rozdělením velkých bytových jednotek  
v domech ve Štramberské ulici.

Leoš Koláček, místostarosta
59 let, ve Vítkovicích vlastní servis  

a opravnu elektronických přístrojů, po-
litická příslušnost ČSSD

V Zastupitelstvu městského obvodu 
Vítkovice působím už druhé volební ob-
dobí. Za minulé čtyři roky je v obvodu 
vidět spoustu práce, která se povedla. 
Nicméně jsem poznal, že je mnoho věcí 
a oblastí, které by mohly fungovat lépe, 
a proto je třeba prosadit různé změny 
přínosné pro slušné spoluobčany a mož-
ná nepříjemné pro ty, kteří znepříjemňují 
život těm slušným. V sociální, kulturní  
a školské oblasti, již mám na starosti, 
se budu snažit prosadit mnoho dobrých 
nápadů mých spoluobčanů a sousedů. 
Se zajímavou inspirací za mnou může 
přijít kdokoliv a bude ke mně mít vždy 
dveře otevřené jako doposud. Chci, aby 
za mnou byla vidět kvalitní práce. Až 
čas však ukáže, že z mé strany nejde 
o sliby, ale o konkrétní řešení dotažená 
do konce. Přeji si, aby v tomto měst-
ském obvodě moji spoluobčané žili rádi  
a předpokládám, že v přeměně k lepší-
mu se s chutí připojí i svou vlastní akti-
vitou.

Petr Menšík, člen rady
40 let, správce budov, bez politické 

příslušnosti - hnutí Ostravak
Předsevzetí: chci změnit negativní názor 

občanů na fungování obce, dokážu jim, že 
jsem tady pro ně.

Cíl: čistota, bezpečnost a pořádek pro 
všechny.

Dlouhodobý cíl: Vítkovice budou místem 
ke spokojenému žití.

Dagmar Polívková, členka rady
48 let, obsluha čerpací stanice, poli-

tická příslušnost ČSSD
Výkon funkce člena rady považuji za 

závazek občanům Vítkovic. Moje cíle 
a priority vycházejí především z potřeb 
našich občanů a z odpovědnosti, otevře-
nosti a spolupráce užšího i širšího vede-
ní našeho obvodu. Je potřeba navázat 
na práci minulého vedení. Další rozvoj 
městského obvodu spatřuji v transpa-
rentním rozhodování ve všech oblastech 
týkajících se života v našem obvodu.  
V nejbližším časovém horizontu budu 
navrhovat změny zaměřené na bytovou 
politiku obvodu, která se musí stát trvale 
udržitelnou. Je potřeba obvod oživit, mla-
dí lidé zde mají chtít žít i pracovat, a ne 
utíkat jinam.

S tím souvisí i dlouhodobé cíle mé prá-
ce. Nezbytným předpokladem pro kvalitní 
život ve Vítkovicích je bezpečnost, klidné 
a čisté prostředí. Spolupráce s policií musí 
být směřována na problémové lokality, sa-
mozřejmostí se musí stát dodržování zá-
konů a vyhlášek.

V sociální oblasti se chci zaměřit na 
zdravotně i sociálně znevýhodněné 
občany a zapojit je do života obvodu.  
Důvěra, kterou mi občané dali ve vol-
bách, mě zavazuje. Ráda uvítám při-
pomínky i návrhy všech našich občanů 
pro zlepšení života ve Vítkovicích. Jsem 
připravena své síly i schopnosti věnovat 
rozvoji Vítkovic tak, aby obvod pro nás 
všechny byl příjemným a bezpečným do-
movem. 

Rozsvícení vánočního 
stromu spolu  
s mikulášskou nadílkou

Pokračování ze strany 1
„Slavnostní ráz tohoto odpoledne podtrhne vystoupení žáků ma-

teřských a základních škol našeho obvodu,“ nastiňuje odpolední 
program starosta Petr Dlabal a zve na akci všechny obyvatele 
Vítkovic. „Myslím, že rozsvícení vánočního stromu je výjimečnou 
událostí, která osloví každého. Budeme rádi, když na náměstí spo-
lu s námi dorazí co nejvíc lidí z našeho obvodu. Pro ně zde bude 
připraveno i občerstvení, aby se měli čím zahřát. Stánky budou na 
náměstí jen tento den, a to od 14 hodin.“ 

Premiéru pod širým nebem bude mít i mikulášská nadílka. „Miku-
láš a čerti na náměstí ozářeném vánočním stromem, takový zážitek 
má zcela jiné rozměry než akce v uzavřeném objektu,“ pokračuje 
starosta a zmiňuje další novinku. „Radnice tentokrát pořídí nadílku 
bez  spoluúčasti rodičů,“ uzavírá Petr Dlabal.

Na sklonku listopadu finišovala rekonstrukce fasády domu v ulici 
Jeremenkově 16.

Práce ve prospěch Vítkovic



Slovo starosty

Nejlepšími lékaři na světě jsou dr. Střídmý, dr. Klidný a dr. Veselý.                
                                             Jonathan Swift
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Asi mi dáte za pravdu, že rok, jenž se 
chýlí ke konci, byl v mnoha ohledech hek-
tický. Vždyť v předcházejících měsících ve 
Vítkovicích současně finišovalo několik sta-
veb, které přispěly ke zkvalitnění zdejšího 
prostředí. Přestože jsme tyto pozitivní změ-
ny k lepšímu vítali, uvědomovali jsme si, že 
pro obyvatele žijící v bezprostřední blízkos-
ti rekonstrukcí to nebylo vždy jednoduché. 
Děkujeme jim za trpělivost, doufáme, že 
odměnou jim jsou komfortnější podmínky, 
v nichž nyní díky dokončeným investičním 
akcím žijí. K hektičnosti uplynulého roku 
přispěly i volby, které do našich životů za-
sáhly už v letních měsících, a to především 
formou verbálního napadání různých stran 
a osob. V souvislosti s tím jsme si moh-
li uvědomit, že svoboda daná demokracií 
bývá často zneužívána k činům motivova-
ným spíš lidskou závistí než snahou o ná-
pravu. To se ostatně projevilo i v tom, že 
vítkovické zastupitelstvo bylo v důsledku 
dvou žalob podaných na neplatnost voleb 
ustanoveno jako jedno z posledních v Ost-
ravě. Soud sice žaloby uznal jako neopráv-
něné, nicméně zabývat se jimi musel...

Ale to všechno už je za námi. Do patnácti-
členného zastupitelstva Vítkovic se díky vol-
bám dostalo sedm stran a hnutí, takže se-

stavit koalici, která by chtěla a mohla dlou-
hodobě pracovat ve prospěch Vítkovic, bylo 
náročné. Podařilo se a my věříme, že v za-
stupitelstvu jsou osobnosti, které chtějí udě-
lat maximum pro rozkvět obvodu. V Radě 
městského obvodu Vítkovice jsou spolu se 
mnou dva neuvolnění místostarostové, Petr 
Kutěj a Leoš Koláček, a dva členové rady, 
Petr Menšík a Dagmar Polívková. 

Prvním velkým společným úkolem nové-
ho zastupitelstva bude sestavení rozpoč-
tu na rok 2015. Tento nejen pro Vítkovice 
podstatný bod bude projednán na zasedání 
zastupitelstva 18. prosince, už dva týdny 
před tím však bude návrh rozpočtu zve-
řejněn na webových stránkách obvodu, 
aby veřejnost měla možnost vznést dota-
zy nebo námitky. Jednou z priorit rozpočtu 
by měla být výstavba radničního výtahu, 
jehož realizací chceme budovu zpřístupnit  
i zdravotně postiženým občanům, senio-
rům a rodinám s dětmi, pro které současný 
přístup pouze po schodišti mnohdy před-
stavuje nepřekonatelnou bariéru. Přestože 
za občany, kteří potřebují něco vyřešit, ale 
ze zdravotních důvodů nejsou po schodišti 
schopni vyjít, pracovníci úřadu vždy ochot-
ně sejdou až ke vstupu do budovy, výtah 
bude určitě představovat důstojnější formu, 
jak si své náležitosti vyřídit. Stavba, o níž 
hovořím, by měla být zrealizována u boč-
ního schodiště radnice z Jeremenkovy uli-

ce. Prioritou je pro 
nás i to, abychom 
občanům Vítkovic, 
a nejen jim, umožni-
li sledovat, jak naši 
zastupitelé pracují. 
Proto bychom chtěli 
co nejdříve vyřešit 
všechny technic-
ké detaily, aby bylo 
možné na internetu 
zpřístupnit videozá-
znamy z jednání zastupitelstva. Webovou 
adresu záznamů i možnost přístupu samo-
zřejmě zveřejníme i ve zpravodaji.

Úkolů, které před námi stojí, je víc než 
dost. Jedním z nich je i zvýšení bezpeč-
nosti obvodu, k němuž chceme zejména po 
technické stránce přispět instalací kamero-
vého systému v různých lokalitách Vítkovic. 
A nadále budeme s magistrátem jednat  
o zvýšení počtu strážníků v ulicích. Věřím, 
že se obyvatelé i návštěvníci Vítkovic zde 
budou cítit bezpečně. 

Všem do nového roku přeji mnoho zdra-
ví a spokojených dnů! Ať ustanou půtky  
i vyhledávání malicherných sporů, ať zmizí 
závist a lidé ať se naučí radovat ze života,  
z každé maličkosti. Budeme-li se všichni 
více usmívat, budeme se cítit mnohem lépe! 
Úsměv nás nestojí nic!          Petr Dlabal,

starosta městského obvodu Vítkovice 

Odra slavila třicetiny!
Pokračování ze strany 1

Národopisný soubor Odra založila v roce 
1984 v ZK ROH ŽD Bohumín paní Anna 
Buroňová, jedna ze čtyř zpěvaček sku-
piny Sestry Žabkovy z Jablunkova. Od 
roku 1994 soubor pracuje v TJ Sokol Vít-
kovice a Anna Buroňová je jeho vedoucí, 
choreografkou a zpěvačkou dodnes, tedy  
plných 30 let. V současné době má soubor 
taneční složku, ženskou pěveckou skupi-
nu a seniorskou taneční skupinu Vítkovští 
sokoli. „Choreografie našich tanců vychází 
z originálních zápisů a snažíme se zacho-
vávat jejich autenticitu, stejně jako u krojů, 
které pro náš soubor zrekonstruovala pod-
le kreseb Josefa Mánesa Jiřina Králová 
z Českého Těšína. Nyní soubor používá 
pět typů krojů z různých částí regionu – 
bohumínsko-tvorkovský, skřečoňský, laš-
ský, goralský a jablunkovský,“ říká vedoucí 
souboru, který od roku 2011 spolupracuje 

také s cimbálovou muzikou Háj z Háje  
u Opavy. A právě za doprovodu této cimbá-
lovky zahájili tanečníci slavnostní program 
jubilejního koncertu tancem Křižok. Násle-
dovaly tance Těšinok, Šaroš a Kalamajka, 
které se kdysi učili první členové souboru. 
„Program oslav byl velmi bohatý a myslím, 
že se celý večer moc povedl. Tanečníci 
postupně předvedli tance a kroje patřící 
k dané oblasti. Naše ženská pěvecká sku-
pina vystoupila v gorolském kroji a zpívala 
písně z Jablunkovska a seniorská skupi-
na Vítkovští sokoli, která u Odry vznikla 
v roce 2006, zatančila několik tradičních 
tanců. A přijeli i milí hosté. Tím prvním byl 
folklorní soubor Holúbek z Ostravy-Zábře-
hu, který sdružuje děti od tří do šestnácti 
let. Děti nám zazpívaly písně a zatančily 
tance z oblasti nížinného Lašska a sever-
ního Valašska. Druhým hostem našeho 
jubilejního koncertu byl soubor Bejatka 
ze Štítiny, s nímž se přátelíme již od roku 
1971, kdy byla Bejatka založena původně 
jako ženská skupina. Soubor se nyní vě-
nuje opavskému folkloru, nářečí a lidovým 
tradicím. Čerpá z odkazu spisovatelky Lud-
mily Hořké, rodačky ze Štítiny,“ popisuje 
nádherné oslavy třicetiletého výročí Odry 
Anna Buroňová. Ta se rovněž zasloužila o 
to, že se Odra v průběhu svého třicetileté-
ho života účastnila mimo sokolských sletů  
i tří světových gymnaestrád – v portugal-
ském Lisabonu, v rakouském Dornbirnu  
a švýcarském Lausanne. V současné 
době se tento soubor chystá na své čtvrté 

vystoupení na gymnaestrádě ve finských 
Helsinkách, kam odjede příští rok v létě. 
„Gymnaestráda je skvělá akce, na níž se 
sjíždí okolo 24 tisíc sportovců z 52 až 54 
zemí světa. Panuje tam úžasná atmosféra, 
tančí se, zpívá, cvičí. Je to nádhera a já si 
myslím, že Odra tam prostě nesmí chybět!“ 
dodává paní Anna. Své místo má Odra i na 
sokolských sletech. Soubor se zúčastnil 
všech tří, které se konaly v Praze v letech 
2000, 2006 a 2012, a to účinkováním ve 
sletových folklorních skladbách. Mimocho-
dem to, že folklorní skladby dostaly místo 
na všesokolských sletech a naše lidové 
umění mohlo být prezentováno nejen celé 
republice, ale i celému světu, iniciovala 
právě Anna Buroňová. Ta je autorkou první 
sletové folklorní skladby a slezské taneční 
části dalších dvou skladeb. Zajišťovala také 
nácviky v souborech a společné secvičo-
vání souborů. S tímto náročným úkolem jí 
pomáhali i členové rodiny, zvlášť manžel  
a syn Petr. 

Paní Anna Buroňová byla za svou prá-
ci oceněna bronzovou a stříbrnou medailí 
České obce sokolské a v roce 2012 do-
konce získala historickou Tyršovu stříbrnou 
medaili z roku 1932, která jí byla udělena 
jako jediné. Jde o medaili ze sokolského 
pokladu objeveného po 70 letech, který byl 
zakopán v zemi před nacisty. 

 Lenka Hatlapatková
 Foto: Werner Ullmann 
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Ze života našich škol

                                                                   

Stoletá školní budova 

Draci v oblacích

V říjnu se starší děti z MŠ Kořenského vy-
daly s paní učitelkou, několika rodiči a dra-
ky v podpaží do areálu nového sportoviště  
U cementárny. Tamní volné prostranství 
bylo pro Drakiádu přímo ideální, a tak nad 
hlavami všech zúčastněných za chvíli po-
letovali draci všech možných tvarů i barev, 
koupení i doma vyrobení. Společně jsme 
pozorovali jejich tanec na obloze, komu 
střemhlav k zemi padá, ale také rozmotá-
vali zašmodrchané provázky i ocásky (dě-
kujeme za neocenitelnou pomoc přítom-
ných rodičů). A protože nám naštěstí žádný 
drak ani jeho malý páníček neuletěli, dob-
rou náladu a hezký podzimní zážitek jsme 
si nakonec odnášeli všichni.

Martina Nová, MŠ Kořenského

Tvoření z dýní
I letos se děti z Mateřské školy Prokopa 

Velikého dočkaly velkého dýňového tvoře-
ní. Rodiče i paní učitelky pěstovali na svých 
zahrádkách dýně dětem pro radost. No 
a v týdnu, kdy se slaví Halloween, si děti 

vytvořily dýňová strašidla, která je potom 
mnoho dní vítala na schodech u vstupu do 
školky.                      Jana Smutná

Plavání  
se žabičkou

Tento školní rok absolvují děti z vítkovických 
mateřských škol plavecký výcvik v Relax cen-
tru Fryčovice. K dispozici mají krásný nerezo-
vý bazén s teplou vodou, vířivku s vodou ještě 

teplejší a také saunu. A co je nejdůležitější, 
mají tu nejlepší a nejlaskavější paní trenérku 
Dagmar Pustkovou. Díky ní se děti zbavily 
strachu z hluboké vody a většina z nich se 
během desíti lekcí naučila plavat.              - js -

Pokračování ze strany 1

Akce nabízela možnost seznámit se pro-
střednictvím informačně bohatých a po-
četných panelů ve školní galerii s historií 
budovy, prohlédnout si historické vybavení 
učeben, zhlédnout dramatická vystoupe-

ní žáků AHOL – Střední odborné školy  
a poslechnout si pěvecká vystoupení 
školního sboru pod vedením Jitky Hoň-
kové. Samotná výstava byla realizována 
ve spolupráci s uznávanými výtvarníky 
Lenkou Kocierzovou a akademickým ma-
lířem Karlem Hercíkem. Úvodního slova 
se ujali zakladatel škol AHOL Josef Holík 
a ředitelka AHOL–Střední odborné školy 
Radmila Sosnová, na ně pak svými proje-
vy, připomínajícími minulost i současnost 
vítkovického školství, navázali také někteří 
z čestných hostů, mezi nimi i Petr Dlabal, 
starosta městského obvodu Vítkovice. Ne-
smírně významným hostem byl Karel Ci-
vín, dlouholetý ředitel SVVŠ a gymnázia 
v budově na náměstí Jiřího z Poděbrad, 
který zavzpomínal na svá léta spojená se 

školní budovou. Působivou tečkou za ofici-
ální částí večera pak bylo vystoupení Muž-
ského pěveckého sboru Vítkovice.   
                                            - ks -

Vánočně naladit se můžete od 6. pro-
since 2014 do 4. ledna 2015 v galerii 
Slezskoostravského hradu díky 14. roční-
ku Výstavy betlémů, který letos v sobotu  
22. prosinceoživí reprodukovaná Česká 
mše vánoční se živým betlémem. Chybět 
nebudou ani večerní prohlídky betlémů 
pro děti. Hlavní doprovodnou akcí výstavy 
bude vánoční jarmark ve dnech 13. a 14. 
prosince.                   - red -

Mateřinky informují

Slezskoostravský hrad láká betlémy i jarmarkem
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Dlouhá historie vítkovického ochotnického divadla
Letošní poslední Vitkovicka štokrla, která 

se v Domě u šraněk konala 12. listopadu, 
přinesla emotivní vzpomínky na vítkovické 
ochotníky. Jim a jejich spolupracovníkům, 
kteří se sice nezapsali do dějin světového 
divadla, ale přesto věnovali stovky hodin 
koníčku, jímž obohatili kulturní život Vít-

kovic a život svých rodin, sousedů a celé 
vítkovické veřejnosti, byla věnována i vý-
stava snímků dokumentujících podstatnou 
část více než stoleté tradice ochotnického 
divadla ve Vítkovicích. Většina fotografií to-
tiž pocházela z archivu herečky a režisérky 
Drahomíry Podroužkové, která v průběhu 
večera poutavě vyprávěla o ochotnickém 
divadle Dolu Jeremenko, v němž hráli  
a režírovali její předci, na jejichž odkaz na-
vázala.

Nejstarší fotografie výstavy nesla rok 
1933. Je na ní celý tehdejší soubor Sirotek 
z DTJ Orlová, v němž hrálo 13 členů rodi-
ny Podroužkovy. Když museli utéct před 
polským záborem v roce 1938, útočiště 
našli ve Vítkovicích na Dole Luis a brzy po 
druhé světové válce založili nový divadel-
ní soubor, jehož zakladatelem a režisérem 
byl Emil Podroužek spolu s Antonínem Jo- 
nášem, Arnoštem Podroužkem, Janem  
a Milošem Zabralovými, manželi Kubánko-

vými a Marií Hrubou. 
V roce 1949 připravili 
hru Ondráš, pán Lysé 
hory, která měla pre-
miéru v Hrabůvce, 
v sále restaurace  
U Kotase. Po výstav-
bě sálu Na fojtství 
pokračoval soubor 
ve své práci ve Vít-
kovicích, v sále Dolu 
Jeremenko, a to až 
do roku 1992, kdy 
byla kvůli uzavření 
Dolu Jeremenko ne-
dobrovolně ukončena 
slavná historie vítko-
vického ochotnického 
divadla.

Lidé, kteří si 12. lis-
topadu přišli poslech-
nout povídání o nadšených ochotnících  
a jejich nesporných úspěších doložených 
řadou vítězství na celostátních soutěžích  
a festivalech, si mohli prohlédnout alba 
herce a režiséra Evžena Frydrycha, která 
archivu Domu u šraněk darovala jeho dcera 
Jana. Jsou v nich unikátní a dnes už his-
torické fotografie z představení Polly a Pa-
lackého třída z roku 1948, z Popelky hrané 
v letech 1950, 1953 a 1956, z Mikuláše 
Dačického z Heslova s Otomarem Korbelá-
řem z roku 1959 nebo z Noci na Karlštejně 
z roku 1974, ve které hrál Radovan Lukav-
ský. Snímky zachycují i Marii Glázrovou, 
Vlastu Fabiánovou, Josefa Beka a další 
hvězdy tehdejší divadelní i filmové scény, 
které si s vynikajícím ochotnickým soubo-
rem s chutí zahrály v půvabných kulisách 
a kostýmech, na jejichž tvorbě se podílely 
známé osobnosti ostravského divadelního 
života. Perličkou je i angažování později 
velmi populárního sexuologa Radima Uzla, 
který vystoupil ve hře Dvojitý tep srdce.

Drahomíra Podroužková, která předsta-
vila i záznam posledního představení  Paní 
Marjánky, matky pluku z roku 1992, pře-
vzala po bolestném ukončení vítkovické éry 

„režisérskou hůl“ po Evženu Frydrychovi 
a spolu s novou generací ochotníků navá-
zala na svou práci v sále restaurace U lípy 
v Hrabové, kde soubor působí dodnes.

- lk, gl -

Vítkovičtí fotbalisté, mistři 
podzimní sezony

Vítkovičtí fotbalisté přezimují na prvním místě tabulky Morav-
skoslezské divize mužů, skupiny E, čtvrté nejvyšší fotbalové sou-
těže. Svou pozici si pojistili zaslouženým vítězstvím v utkání nad 
týmem z Velkých Karlovic-Karolinky 3:1, které se hrálo v polovině 
listopadu. Vedení klubu se už od začátku sezony netajilo tím, že 
hlavním cílem po loňském postupu do divize je udržení se v ní. 
Mladý tým, do kterého před sezonou přišlo osm nových hráčů, tak 
příjemně překvapil. 
Trenér MFK Vítkovice 
Tomáš Pohorelli vidí 
za tímto úspěchem 
dobrý start a snahu 
o útočný fotbal. „Do 
jarní části chceme 
vstoupit s tím, že mu-
síme hrát minimálně 
stejný fotbal jako na 
podzim. Každopádně 
chceme a budeme 
pokračovat v podzim-
ním tempu, chceme 
dál vyhrávat,“ slíbil 
všem fanouškům.

Třináctiletí žáci  
MFK Vítkovice vítězí!

Třináctiletí žáci Městského fotbalového klubu Vítkovice se 22. lis-
topadu stali vítězi mezinárodního halového turnaje ve fotbale DAV 
CUP 2014 a zároveň halovými mistry Ostravy 2014. Na turnaj, kte-
rý se uskutečnil v hale Sportovního centra Dubina, se kromě mo-
ravských klubů přihlásily i týmy ze Slovenska, Maďarska a Polska. 
Odehráno bylo celkem 28 zápasů a poslední zápas turnaje byl 
shodou okolností i finálovým utkáním MFK Vítkovice a FC Baník 
Ostrava. A remíza 2:2 stačila Vítkovickým k celkovému vítězství. 

Další meziná-
rodní turnaj 
pořádá MFK 
V í t k o v i c e , 
resp. FC Vít-
kovice 1919, 
v sobotu 6. 
prosince. Ko-
nat se opět 
bude v hale 
SC Dubina a 
zápasit tento-
krát budou os-
miletí a devíti-
letí fotbalisté.

Vzpomínky na vítkovické ochotníky zaujaly pozornost několika ge-
nerací.Arnošt Podroužek v titulní roli hry Ondráš, 

pán Lysé hory.

Drahomíra Podroužková v zápalu vyprávění.
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Knihovna pro vás

Prosinec v knihovně

Výstava betlémů v muzejní místnosti, novoročenek v galerii

  3. prosince    8–12, 13–17 hod. otevřeno pro veřejnost, prohlídky,  
Lenka Kocierzová (LK)

  4. prosince  14 hod.–klub seniorů–výtvarná dílna–výroba 
vánočních dekorací

  8. prosince    8–12, 13–17 hod. otevřeno pro veřejnost,  
prohlídky, (LK)

10. prosince    8–12, 13–17 hod. otevřeno pro veřejnost,  
prohlídky, (LK)

11. prosince  14 hod.–klub seniorů–návštěva Mateřské školy  
Prokopa Velikého (sraz před Domem u šraněk)

15. prosince   8–12, 13–17 hod. otevřeno pro veřejnost, prohlídky, (LK)
17. prosince   8–12, 13–17 hod. otevřeno pro veřejnost, prohlídky, (LK)
18. prosince 14 hod.–klub seniorů–posezení u vánočních dobrot
19. prosince 16 hod.–vánoční posezení
22. prosince    8–12, 13–17 hod. otevřeno pro veřejnost, prohlídky,  

Pavlína Nováčková
29. prosince zavřeno

Každý čtvrtek od 10 do 11 hod. se koná cvičení pro seniory v Českém domě 
(Výstavní 113, sraz tamtéž).

Kontakt: Jeremenkova 13, Ostrava-Vítkovice, tel. 599 453 246, 732 709 134, e-mail: 
dum.jeremenkova13@atlas.cz

www.ostrava-vitkovice.eu
Pozn. red.: Změna programu vyhrazena.

DOSPĚLÝM
● Jak to vidí kronikářka

Výstava Vítkovice z křehké krajky oce-
li a secesních motivů, jejíž autorkou je 
výtvarnice Lenka Kocierzová, potrvá do  
31. prosince. 

● Dějiny oděvní kultury
Virtuální univerzita 3. věku vám umožní 

podívat se na historické události jako na 
jednu velkou módní přehlídku! 

Středy 3. a 17. prosince od 13.00 do 
14.30 hodin.

DĚTEM
● BOOKovka: 
Vánoce u nás a ve světě

Zábavné kvízy za body a naučné hry na 
i-Padech.

Po celý měsíc během půjčování. 

● Milý Ježíšku!
Výtvarná dílna během půjčování potrvá 

až do 23. prosince.

● Čertohrátky aneb Kde zůstal Mi-

kuláš?
Přijďte na pekelnou diskotéku v masce 

čerta nebo anděla a odneste si výslužku! 
Nutná rezervace před akcí. 

Středa 3. prosince od 15 do 16 hodin.

● Sovičky: Co dělají zvířátka v zimě?
Klub plný her a praktických cvičení pro 

děti do 5 let v doprovodu rodičů nebo pra-
rodičů. 

Pátky 5. a 19. prosince od 10 do 

11 hodin.

 ● BOOKovka:  
Když naděluje knihovna

Vánoční povídání a vyhodnocení dětí 
z klubu BOOKovka.

Pouze pro registrované čtenáře!
Pátek 19. prosince od 14 do 15.30 ho-

din.

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   

 

 

 

 

  

Sovičky… 

Klub pro předškolní kluky a holčičky 

Vítkovická knihovna Vás zve na 
setkání rodičů, prarodičů a jejich 
předškolních ratolestí ve věku do 5 let.  
Pojďte si společně číst, hrát, naučit se 
říkanku nebo si vyrobit vlastní zvířátko!  
Těšíme se na Vás v pátek 5. a 19. 12. 
vždy dopoledne od 10.00 do 11.00 hodin  
 

Dopravní podnik informuje

•  Okružní jízdy historickou tramvají s čertem a 
Mikulášem jsou naplánovány na 6. prosince 
jako okruh po Hrabůvce. 

•  O adventních víkendech posilujeme dopravu 
na linkách č. 4, 11, 12, 37, 40, 44, 54, 102, 
106 a 108. 

•  Od 8. prosince bude v prodeji Jízdní řád ODIS 
2014/2015 (Ostravsko), který v platnost vchází 
14. prosince.

•  Od 20. prosince 2014 do 4. ledna 2015 nebu-
dou vypravovány školní spoje a spoje v jízd-
ním řádu označené poznámkou „c“.

• Organizace vánoční a novoroční dopravy:
St 24. 12. 2014 – Provoz jako v sobotu s omezením dopravy od 17 hodin. 
Čt 25. 12. 2014 – Provoz jako v neděli s omezením dopravy do 8 hodin. 
Pá 26. 12. 2014 – Provoz jako v neděli. 
So 27. 12. 2014 – Provoz jako v sobotu. 
Ne 28. 12. 2014 – Provoz jako v neděli. 
Po 29. 12. 2014 – Provoz jako v pracovní den. Kapacitní omezení spojů.  
Út 30. 12. 2014 – Provoz jako v pracovní den. Kapacitní omezení spojů.  
St 31. 12. 2014 – Provoz jako v pracovní den. Kapacitní omezení spojů.  
Čt 1. 1. 2015 – Provoz jako v neděli s omezením dopravy do 8 hodin. 
Pá 2. 1. 2015 – Provoz jako v pracovní den. Kapacitní omezení spojů.
Více informací naleznete na www.dpo.cz
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Vážím si všech svých 
umístění a hlavně lidí, 
kteří mi k nim pomohli

Barinka odehrál  
za HC Vítkovice 
Steel 270 zápasů

Jako kluk hrával Tomáš Poles hokej a vadilo mu, že jako šede-
sátikilové tintítko zahřívá často střídačku. Rozhodl se, že to změní,  
a začal posilovat ve fitcentru. „Od začátku jsem věděl, že kultu-
ristika není nic pro mě, ale objevil jsem tento silový sport, v němž 
jsem nevědomky postupně začal 
trénovat dílčí disciplíny,“ vzpo-
míná na své začátky v silovém 
trojboji čtyřiatřicetiletý Tomáš 
Poles. „Začínal jsem v roce 1997 
v Novém Jičíně, jako registrova-
ný sportovec závodím pod Čes-
kým svazem silového trojboje od 
roku 2005, do roku 2008 za TJ 
Urtica Kopřivnice a momentálně, 
od roku 2011, za oddíl Colbert 
Club SSK Vítkovice,“ pokračuje 
Tomáš, který od sedmnácti let 
aktivně cvičí a od pětadvaceti zá-
vodí v silovém trojboji–dřep, benč 
a mrtvý tah. Soutěže v samostat-
ných disciplínách absolvuje vý-
jimečně. V roce 2013 se mu po-
dařilo zvítězit na mistrovství Mo-
ravy a následně i mistrovství České republiky v silovém trojboji a 
zúčastnil se mistrovství Evropy v této disciplíně. Mezi jeho největší 
dosavadní úspěchy patří medaile z už zmíněného MČR 2013 ve 

váze do 93 kg–1. místo v trojboji, 1. místo v mrtvém tahu a 2. mís-
to ve dřepu. Na mistrovství Evropy se mu pak podařilo vybojovat  
11. místo v trojboji. Za všechny tyto výsledky byl oceněn v desítce nej-
úspěšnějších vítkovických sportovců. „Rok 2013 byl pro mě úspěšný  

a samozřejmě mám velkou ra-
dost ze všech medailí, ale neplá-
nuji honbu za dalšími. Zjistil jsem, 
že mě tento sport prostě baví  
a na závody jezdím často i kvůli 
přátelům, které tam mám. Když 
už mám pokořit nějakou hranici, 
tak s úsměvem na rtech nebo  
i proto, abych vyburcoval někoho 
z přátel. A jestli mě za to někdo 
ocení, je to fajn,“ dodává Tomáš 
Poles. Ten se mimo jiné zaslou-
žil také o to, že je o silovém troj-
boji více slyšet. Jako podnikatel 
programátor založil v roce 2009 
webové stránky www.powerlifter.
cz a od roku 2011 aktivně vyvíjí 
program na evidenci výsledků 
soutěží, spolupracuje a pomáhá 

se zajištěním technického zabezpečení a realizuje i živé přenosy ze 
závodů silového trojboje a v poslední době i ze vzpírání. To je totiž 
směr, který Tomáše Polese zaujal a kterým se nyní ubírá.        - hal -

Letos Vratislav Chotaš obhájil už sedmý titul mistra České re-
publiky v zápasu ve volném stylu v řadě a byl nominován do Taš-
kentu na mistrovství Evropy. Bohužel, den před odletem si poranil 
nohu a nemohl odcestovat. Účastnil se však dalších tří meziná-
rodních seniorských turnajů, a to Velké ceny v Brně, kde skončil 
na prvním místě ve váze do 125 kg, a to navzdory tomu, že sám 
váží zhruba 92 kg. Účastnil se i mezinárodního turnaje v Prievidzi, 
kde byl bronzový. A v Ostravě na Klepcově memoriálu obhájil zlato  
z minulého roku. To jsou jen letošní úspěchy vítkovického zápas-
níka, který byl v desítce nejlepších sportovců Vítkovic za rok 2013. 

V r a t i s l a v 
Chotaš trénu-
je v oddíle TJ 
Sokol Vítkovice 
pod vedením 
trenérů Milana 
Hemzy a Mi-
lana Slončíka 
a kromě toho 
je zařazen do 
reprezentace. 
„Pro příští rok 
jsem nomino-
ván do Baku na 
Evropské hry. 

Kdyby se mi tam povedlo dobře se umístit, mohl bych se účastnit  
i světových her, které se konají v Las Vegas. To je můj sen, v Ame-
rice jsem nikdy nebyl. A můj největší úspěch? To byl snad každý 
můj zápas. Vážím si všech svých umístění a vážím si hlavně lidí, 
kteří mi k nim pomohli. Bohužel, už nemůžu poděkovat tomu, který 
by si moje poděkování zasloužil nejvíc, mému tatínkovi, který le-
tos zemřel. Byl dlouholetým reprezentantem České republiky a po 
skončení aktivní kariéry se stal reprezentačním trenérem. K tomuto 
sportu mě dovedl a do 17 let mě osobně trénoval. Jemu patří mé 
obrovské poděkování,“ řekl Vratislav Chotaš.                               - hal -

Jedním z deseti nejú-
spěšnějších vítkovických 
sportovců za rok 2013 je 
profesionální hokejista Mi-
chal Barinka, rodák z Vyš-
kova. Osobně se účastnil 
mistrovství světa v hokeji 
v letech 2007,  2009 a 
2010, na posledně jme-
novaném se stal mistrem 
světa.

Michal Barinka začínal 
s hokejem v pěti letech v 
Táboře, do osmi let hrál na 
postu brankáře. Z Tábora 
přestoupil do dorostu Čes-
kých Budějovic. Při utkání 
juniorské extraligy 3. lis-
topadu 2001 v Karlových 
Varech jej při jednom ze 
soubojů protihráč píchl ho-
kejkou pod žebra a natrhl 
mu slezinu. Barinka pod-
stoupil operaci, při níž mu lékaři museli půlku sleziny odoperovat, 
ale po dvou měsících už znovu hrál hokej. Dokonce v téže sezoně 
stihl ve svých sedmnácti letech premiéru v extralize mužů, když 
odehrál poslední tři zápasy sezony 2001/2002. V červnu 2003 
byl draftován ve 2. kole na 59. místě Chicagem. V NHL v letech 
2003–2006 odehrál za Chicago dvě sezony, v nichž nastoupil  
k 34 utkáním a připsal si dva body za dvě asistence.

V HC VÍTKOVICE STEEL působil tento hokejový obránce 
 a účastník olympiády v Soči v uplynulých dvou sezonách, celkem 
za klub odehrál během sedmi let, včetně Spengler Cupu, 270 zá-
pasů. V červnu podepsal dvouletou smlouvu s pražskou Spartou. 

(Zdroj: http://cs.wikipedia.org/wiki/Michal_Barinka)

Z tintítka vzpěračem
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Trenér české reprezentace Vladimír Růžička zveřejnil nomina-
ci svého týmu na finský Karjala Cup, který v příštím týdnu hostí 
Helsinky. Ve výběru nechybí ani dva zástupci HC VÍTKOVICE 
STEEL. Národní dres obléknou útočníci Vladimír Svačina a On-
dřej Roman.

Všimněte si!

Odra vystoupí  
na vánočních trzích 

Na stranách 1 a 3 věnujeme prostor třicátému výročí vzni-
ku souboru Odra. Co jej čeká v nejbližší době, o tom hovoří 
Anna Buroňová, vedoucí souboru: „Určitě několik vystoupení. 
Tím nejbližším bude vystoupení na vánočních trzích v Ostravě  
13. a 20. prosince. A v prosinci zatančíme a zazpíváme také seni-
orům ve Vratimově. Příští rok nás však čeká opravdu velmi mnoho 
práce. Bude to náročné období, ale věřím, že opět nádherné. Bu-

deme se intenzivně připravovat na gymnaestrádu v Helsinkách, 
kterou pořádá světová gymnastická federace, a kde bude Odra 
v krojích vystupovat v národním odpoledním programu České re-
publiky a také budeme cvičit v hromadné skladbě sokolů s ná-
zvem Společně v pohybu. S prvními nácviky už začínáme v Čes-
kém domě. S ostatními se poprvé sejdeme v lednu v Olomouci, 
následně v Brně a v červnu bychom měli mít v Praze poslední 
nácvik, kterého se už zúčastní všech 360 cvičenců. Do Helsinek 
odlétáme v polovině července. Tak nám držte palce, ať všechno 
zvládneme.“                                                                    - hal -

Vítězná juniorka
Vítěznou premiérou se na střídačku juniorky Vítkovic vrátil tre-

nér Roman Ryšánek. V pátečním duelu, 14. listopadu, si jeho 
svěřenci poradili s Olomoucí na ledě Multifunkční haly 4:0 a po-
tvrdili tak vedoucí pozici v tabulce DHL Extraligy. Ostravané zví-
tězili popáté v řadě, na úspěchy navázali i po reprezentační pře-
stávce a potvrdili své první místo v tabulce DHL Extraligy juniorů. 

Roman a Svačina  
v nominaci na Karjala Cup

Den  
otevřených dveří

Už patnáct let poskytuje Domov Sluníčko 
v Ostravě-Vítkovicích v Syllabově ulici, kte-
rý je příspěvkovou organizací zřízenou sta-
tutárním městem Ostravou, sociální služby 
seniorům od 65 let věku. Ti mohou využívat 
službu domova pro seniory a službu domo-
va se zvláštním režimem. O kvalitách po-
skytovaných služeb svědčí certifikát Vážka, 
udělený domovu se zvláštním režimem 
Českou alzheimerovskou společností,  
a 2. místo ve veřejném hlasování Ankety 
společenské odpovědnosti ČR a SR za rok 

2013. Opomenout nelze ani vysoký počet 
zájemců o poskytované služby.

V rámci říjnového Týdne sociálních slu-
žeb se v Domově Sluníčko konal den ote-
vřených dveří. Návštěvníci měli možnost 
si prohlédnout interiér domova, promluvit 
s kompetentními pracovníky, kteří jim odpo-
vídali na otázky zaměřené zejména na po-
dání žádosti o zahájení sociální služby, lhůty 
přijetí apod. Součástí dne otevřených dveří 
byla i beseda nazvaná Když k nám vstoupí 
pan Alzheimer, ve které se pracovníci do-
mova snažili osvětlit laické veřejnosti prů-
běh a největší úskalí péče o tyto nemocné. 
Na závěr besedy se mezi přítomnými roz-
proudila živá diskuse. Přítomni si vzájemně 
sdělovali své zkušenosti a starosti, které 
z péče o nemocného v domácím prostředí 
vyplývají. Vyptávali se na zkušenosti a způ-
sob poskytování péče v Domově Sluníčko. 
Přátelské prostředí, vlídná atmosféra a ze-
jména i vědomí toho, že nejsou se svým 
trápením sami, zbavilo přítomné ostychu 
hovořit otevřeně o svém trápení. Beseda 
splnila svůj účel. Nejen poučit přítomné, ale 
pomoci v navázání kontaktu mezi podobně 
zasaženými rodinami. 

Podzimní palačinkování, 
Bingo

V dámském klubu domova se 16. října se-
šly klientky, aby společně strávily odpolední 
čas nad šálkem kávy, popovídaly si, zavzpo-
mínaly a samozřejmě i zazpívaly.  K příjem-
né pohodě přispělo i napětí při hře Bingo. 
Zkrátka nepřišly ani chuťové buňky. Pala-
činky s tvarohem, horkým ovocem, zdobené 
šlehačkou umocnily dobrou náladu.

Vinobraní 
Slunečná atmosféra zalila 23. října spole-

čenskou místnost v úseku B3. V duchu pro-
jektu Vzpomínejme, když pečujeme uspo-
řádali pracovníci úseku pro klienty služby 
domova se zvláštním režimem odpolední 
akci s názvem Vinobraní. Na akci byli po-
zváni i příbuzní a přátelé klientů. Všichni 
měli možnost si zatančit, ochutnat tři druhy 
vína, sladké hrozny i cukroví.  Lidové písně, 
něco na zub, dobrý mok, nadšení a dobrá 
nálada, to vše přispělo ke zdárnému prů-
běhu akce.

Pavla Sýkorová, Hana Kotisová,  
Pavla Kovalčíková

Vlídný a bezpečný Domov Sluníčko


